

Christoph Marksches

Ptolemaeus Gnosticus?

Untersuchungen zur Valentinianischen Gnosis II mit einem Kommentar zu dem Brief des Ptolemaeus an Flora und seiner Kommentierung bei Epiphanius von Salamis

[Ptolemaeus Gnosticus? Studies on the Valentinian Gnosis II with a Commentary on the Letter of Ptolemaeus to Flora and its Commentary in Epiphanius of Salamis.]

Published in German.

Christoph Marksches continues his studies on the history of Valentinian Gnosticism with this volume about Ptolemy (second century AD). Close scrutiny of surviving texts reveals an independent Christian thinker who thought on the level of contemporary popular philosophy. The analyses are complemented by studies on the early history of this Gnostic school.

Survey of contents

Einleitung

1. Valentinian Gnosticism. Toward the Anatomy of a School
2. New Research on Ptolemaeus Gnosticus
3. Individuality in Some Gnostic Authors. With a Few Remarks on the Interpretation of Ptolemy, *Epistula ad Floram*
4. »Grande Notice«. Einige einleitende Bemerkungen zur Überlieferung des sogenannten Systems der Schüler des Ptolemaeus Gnosticus
5. Nochmals: Valentinus und die Gnostikoi. Beobachtungen zu Ireneaus, *haer.* 1,30,15 und Tertullianus, *Val.* 4,2
6. Die valentinianische Gnosis und Marcion. Einige neue Perspektiven
7. Valentinianische Gnosis in Alexandria und Ägypten
8. Das »Selbst« in der valentinianischen Gnosis
9. Gospel of Truth. Some New Insights on the History of Valentinianism on the Basis of a New Analysis of Genre, Context, and Content
10. Ptolemaeus an Flora (*CPG* 1,1135). Griechischer Lesetext des Briefs und seines Kontexts bei Epiphanius von Salamis mit deutscher Übersetzung – Materialien für einen philologischen und inhaltlichen Kommentar

CHRISTOPH MARKSCHIES

Ptolemaeus Gnosticus?

Wissenschaftliche Untersuchungen
zum Neuen Testament

Mohr Siebeck

2023. VII, 367 pages. WUNT I 512

ISBN 978-3-16-162693-7
cloth 149,00 €

ISBN 978-3-16-162694-4
eBook PDF 149,00 €

Christoph Marksches Geboren 1962; Studium der Ev. Theologie, Klassische Philologie und Philosophie; 1991 Promotion; 1994 Habilitation und Ordination; Lehrstuhl für Antikes Christentum, Humboldt-Universität zu Berlin und Präsident der Berlin-Brandenburgischen Akademie der Wissenschaften; Mitglied der Akademien der Wissenschaften in Berlin, Heidelberg und Mainz, der Norwegischen Akademie der Wissenschaften, der Europäischen Akademie der Wissenschaften und Künste sowie der Academia Europea.
<https://orcid.org/0000-0002-4587-3425>

Order now:

https://www.mohrsiebeck.com/en/book/ptolemaeus-gnosticus-9783161626937?no_cache=1
order@mohrsiebeck.com

Phone: +49 (0)7071-923-17
Fax: +49 (0)7071-51104



Mohr Siebeck GmbH & Co. KG
Postfach 2040
D-72010 Tübingen
info@mohrsiebeck.com
www.mohrsiebeck.com